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Miren, després d’una dècada, després d’una dècada, hem 
iniciat promocions públiques d’habitatge per lloguer assequi-
ble a Benisaudet i Elx, amb una inversió prevista de quaranta 
huit milions d’euros per a l’any 2022.

Li diré encara més. En els propers mesos, traurem a concurs 
les bases per a la cessió de sòl, en col·laboració publicoprivada, 
havent mantingut, efectivament, vosté ho ha dit, converses 
prèvies amb el sector i amb el qual esperem iniciar la promo-
ció de més de mil habitatges per cessió d’ús de sòl. I, pel que fa 
a les promocions d’habitatge que vostés deixaren a mitges, com 
és el cas de la Torre, amb 184 habitatges, o al barri de Santa 
Cruz de Tenerife, amb 32, ja estem –i ho sap vosté, ho hem 
comentat ací altres vegades– reiniciant les obres.

Al mateix temps, ho ha dit abans el president a què citava 
vosté, hem ampliat el parc públic amb l’adquisició de vora 
huit-cents habitatges. I també estem treballant perquè els 
més de huit mil habitatges de la Sareb, efectivament, es 
gestionen per la Generalitat Valenciana. Ahir mateix em vaig 
reunir amb els responsables del ministeri d’economia i hem 
iniciat un diàleg per a veure com podem fer efectiva aquesta 
aspiració que, per cert, no és només del govern valencià, 
sinó que és també dels principals interlocutors socials de la 
Comunitat Valenciana i del teixit social que ha defensat al 
llarg d’aquests anys el dret a l’habitatge.

Més encara, estem millorant les condicions del parc públic, 
amb una inversió de vint-i-nou milions d’euros que ens 
permetrà posar a disposició de les famílies cases que esta-
ven pendents de ser rehabilitades. Ja n’hem reparat més de 
huit-centes.

Aquests són, senyor Castelló, alguns dels molts exemples. 
Li ho he dit abans i li ho repetisc ara, treballem per a retor-
nar la dignitat al parc públic d’habitatge. I això implica molt 
més que noves promocions d’habitatge, que estem trac-
tant d’impulsar; implica acabar el que vostés van començar, 
rehabilitar i mantenir el que ja està construït i també, per 
cert, noves adquisicions. En això continuem, pas a pas i 
sense pausa, per tractar de garantir el dret a l’habitatge en la 
nostra terra.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.454, formulada per la dipu-
tada Nathalie Torres, del Grup Parlamentari Compromís, al 
conseller d’Educació, Cultura i Esport sobre l’arribada de 
nens i nenes i d’Ucraïna.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Torres García:

Gràcies, presidenta.

Bon dia, conseller.

Este mateix dimarts, el president ucraïnés va comparéixer tele-
màticament en el congrés. En una intervenció crua, com no 
podia ser d’una altra manera, Volodímir Zelenski va reclamar 
sancions més contundents i dissuasives contra Rússia. Va fer, 
a més, una reflexió sobre l’objectiu que persegueix Putin amb 
la invasió d’Ucraïna, que no podem passar per alt: aniquilar el 
poble ucraïnés i liquidar la diversitat de la regió i de tota Europa, 
així com els valors democràtics i el respecte als drets humans. 
Va acompanyar les seues reclamacions de vivències tan dures 
i extremes com la de les mares ucraïneses que escriuen en 
l’esquena dels seus fills els noms dels seus pares, per si moren 
en esta guerra que no s’hauria d’haver produït mai. Una tragèdia 
sense pal·liatius que no vol tebiesa, perquè no podem quedar-
nos impassibles davant de la massacre que està perpetrant 
l’exèrcit rus en moltes ciutats ucraïneses, amb un acarnissament 
especial a Butxa, d’on arriben imatges que fan fredat.

A mitjan mes de març, l’ACNUR ja xifrava en més de quatre 
milions les persones desplaçades per la invasió russa: dos milions 
dins d’Ucraïna i dos milions i mig de persones que han abando-
nat el seu país. D’eixos refugiats, fins a huit-cents mil podrien ser 
xiquets i xiquetes, molts dels quals viatgen sols i sense suport 
familiar. De fet, Save the Children parla ja d’una crisi de 
protecció de menors.

Insistisc en allò que ja he dit al principi, no ens podem 
quedar impassibles i no ho hem fet ni la societat valenciana 
ni la Generalitat. Crec que està quedant abastament demos-
trat que som un poble solidari i que tenim un govern que 
actua d’acord amb eixe valor de la solidaritat.

El dia 30 de març el vaig escoltar en una entrevista en la SER 
en què xifrava vosté en 2.170 els xiquets refugiats d’Ucraïna 
incorporats al sistema educatiu valencià. Destacava vosté, 
en aquelles declaracions, que havíem acollit més xiquets que 
altres autonomies amb més habitants que el País Valencià. 
L’entrevista, a més, tenia com a marc la sectorial d’educació 
entre el ministeri i els representants de les comunitats autò-
nomes del ram. La seua voluntat era, segons va dir vosté, 
precisament exigir més recursos al govern central per a asse-
gurar una acollida en les millors condicions, tant per als 
xiquets, en primer lloc, per descomptat, però també per als 
docents i per a continuar acollint-ne més perquè, desgracia-
dament, la guerra no s’ha acabat. Però, si demà tinguérem la 
fortuna que finalitzara esta barbàrie, estes criatures i les seues 
mares tampoc no podrien tornar a sa casa, perquè l’estat en 
què estan quedant les ciutats d’Ucraïna ja sabem quin és.

Per tant, conseller, ens agradaria conéixer el detall d’eixe pla 
d’acollida, tant des del punt de vista numèric com les mesures 
concretes per a garantir l’acollida educativa, lingüística i emocio-
nal de les xiquetes i xiquets refugiats de la guerra contra Ucraïna.

Gràcies, conseller.

Gràcies, presidenta. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’Educació, Cultura i Esport.

Quan vullga, senyoria.
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El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta.

Gràcies, senyora diputada.

Efectivament, estem davant d’una invasió a Europa, una 
guerra i un conflicte que està portant un autèntic desastre, 
una barbàrie que estan patint desenes de milers de perso-
nes i també molts xiquets i xiquetes, desenes de milers de 
xiquets i xiquetes.

Efectivament, el poble valencià és un poble acollidor, 
sempre ho hem dit; però no ens podem quedar mai en 
paraules, hem de demostrar-ho amb fets. I els fets són 
que, del conjunt de xiquets i xiquetes que han fugit de la 
barbàrie, normalment acompanyats per les seues mares, 
alguns no, normalment acompanyats per les seues mares i 
algun familiar més major, que han arribat a l’estat, més del 
35 % els tenim escolaritzats al País Valencià. Som el 10 % 
de la població, aproximadament, 10 %, 11 % i, en canvi, 
estem acollint el triple del que ens tocaria per població. I 
ho fem de bon gust i ho fem no només de bon gust, sinó 
amb totes les condicions, perquè volem que eixos xiquets 
i xiquetes que fugen d’eixa barbàrie tinguen les millors 
condicions possibles per a poder seguir tenint un futur, per 
a poder seguir creixent i per a poder seguir estant creixent 
no només amb llibertat, sinó amb les millors condicions per 
a eixos xiquets i xiquetes.

Miren, ho estem fent, a més a més, en un temps rècord. 
Sabem que no és fàcil adaptar tot un sistema educatiu a 
aquesta quantitat de persones. Parlàvem de dos mil cent, 
dos mil quatre-cents; ahir eren tres mil huit-cents ja els 
xiquets i xiquetes ucraïnesos que tenim escolaritzats al 
nostre país, més de tres mil huit-cents xiquets i xiquetes 
desplaçats que ja estan els centres educatius, que els estem 
atenent i que els estan atenent els magnífics professionals 
de l’educació valenciana.

Durant la pandèmia ho hem repetit moltes vegades, però 
és que ara una altra vegada més. El sistema educatiu valen-
cià, el servei públic educatiu no només dona mostres de la 
seua necessitat, sinó de la seua capacitat d’adaptar-se a tot, 
també amb mesures extraordinàries, evidentment, per part 
de l’administració, però, sobretot, gràcies a tots els profes-
sionals que tenim en cadascun dels centres educatius.

Estan arribant de diferents maneres. Ens arriben pel seu 
compte, per lliure, és la gran quantitat; de fet, s’estan 
concentrant allà on tenim colònies ucraïneses. I també estan 
arribant de forma institucionalitzada. Els estem atenent als 
dos contingents.

A aquells que arriben pel seu compte i que estem atenent ja. 
Mire, hem habilitat, només en Torrevella, més d’onze grups 
extraordinaris, onze aules més de les que hi ha en l’oferta 
habitual, només per atendre els xiquets i xiquetes que estan 
arribant en aquesta situació. Hem arribat a atendre ja a més 
de quatre-cents adults que acompanyen, també fent uns 
cursos específics de llengua perquè es puguen integrar en 
el nostre territori, puguen treballar i puguen buscar un futur 
per a la seua família. Estem també garantint-los el menja-
dor gratuït, menjador gratuït per a totes les persones que 
estan venint desplaçades. 0-3 amb la beca màxima, perquè 

puguen tindre també els seus xiquets i xiquetes de zero a tres 
escolaritzats. Els llibres gratuïts també, evidentment, perquè 
puguen seguir, igual que la resta de xiquets i xiquetes, amb el 
Xarxa Llibres. Hem augmentat els grups i estem fent forma-
cions específiques per a l’atenció a persones desplaçades, 
tant al professorat com a les famílies, també, com deia, amb 
eixe acompanyament lingüístic; un acompanyament lingüís-
tic, per cert, que altres autonomies ens han demanat i que 
estan replicant, parle, per exemple, de Galícia, que està fent 
el que nosaltres els hem compartit, perquè hem sigut els que 
hem hagut d’acudir amb moltíssima més gent. I, efectiva-
ment, necessitem més recursos. Efectivament, necessitem 
que aquells que arriben institucionalitzats no arriben només a 
la nostra terra, que es repartisquen, evidentment, pel conjunt 
de l’estat. Però, sobretot, el que necessitem és que continue 
fent-se aquesta atenció. Mire, sé que me n’aniré del temps 
que em queda, però ho he de dir. Vaig poder visitar i vaig estar 
acompanyant la gent del centre Nuestra Señora del Rosario, 
de Torrevieja. Allí vaig poder vore una cosa que em va colpir, 
i ho dic aixina de clar, i estic segur que a totes les senyories 
també els colpirà. Qui estava ajudant les xiquetes i els xiquets 
que estaven arribant eixe mateix dia eren famílies russes, 
xiquets i xiquetes russos, també ucraïnesos, però russos, 
ajudant els desplaçats d’Ucraïna.

I crec que és el millor exemple, el que està donant el sistema 
educatiu, el que estan donant eixos xiquets i xiquetes, i 
eixes famílies. I el que hauríem d’aconseguir entre totes 
i tots, que ningun xiquet es quede sense l’oportunitat de 
tindre la millor educació possible, fuja de la guerra d’Ucraïna 
i de qualsevol guerra. Perquè estem atenent els que venen 
d’Ucraïna i els que venen d’altres conflictes també del món. I 
que els pobles estiguen units, que els pobles estiguen units, 
més enllà dels interessos dels oligarques, dels dictadors, dels 
autoritaris i dels que tenen el poder. No pot ser que seguis-
quen pagant els de baix els deliris de grandesa dels de dalt. 
I ací, en esta terra, no ho consentirem i acollirem com toca 
totes i cadascuna de les persones que vinguen fugint de 
qualsevol conflicte, d’Ucraïna, de Síria, de Líbia, de Palestina, 
o d’on siga. Perquè és terra d’acollida i volem que els nostres 
xiquets cresquen en llibertat.

Gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria.

Continuem amb la pregunta 1.121, formulada pel diputat 
Luis Martínez, del Grup Parlamentari Popular, a la consellera 
d’Innovació, Universitats, Ciència i Societat Digital, sobre les 
mesures per a evitar el retard en la tramitació i el pagament 
de les beques universitàries.

D’acord. Si és tan amable de polsar...

El senyor Martínez Fuentes:

Gràcies, presidenta.

Buenos días, consellera.


